

COVENANT OF MAYORS TERRITORIAL COORDINATORS' COMMITMENT STATEMENT Wallonia

WHEREAS

The European Commission launched the Covenant of Mayors in 2008 to endorse and support the efforts deployed by local authorities in the implementation of sustainable energy and climate policies.

The Covenant of Mayors for Climate and Energy is a bottom-up movement that brings together municipalities of all sizes which voluntarily commit to implement EU climate and energy objectives through an integrated approach to climate change mitigation and adaptation.

Regional and sub-national authorities share the responsibility for climate action with authorities at the local level.

The European Commission recognises them as important allies to support Covenant of Mayors signatories to meet their commitments and increase the impact of the Covenant.

WE, COVENANT TERRITORIAL COORDINATORS,

Are public authorities (provinces, regions...) that are in a position to **provide strategic guidance, technical and financial support** to Covenant of Mayors signatories and municipalities willing to sign up to it;

Endorse the Covenant of Mayors vision towards **decarbonised and resilient** territories, where citizens have access to **secure, sustainable and affordable energy**;





Acknowledge that our commitment implies working using a **cross-sectoral** and **multi-level cooperation** approach (i.e. across policy sectors, departments and between authorities at regional and other governance levels) including active stakeholder involvement, for more efficient and integrated action;

Publicly recognise the Covenant of Mayors as a key element of our political strategy and;




Stand ready to support all Covenant signatories in the delivery of practical and long-term measures towards a healthy, socially fair and economically-viable environment for present and future generations.



TO THIS END WE COMMIT, WITHIN OUR TERRITORY AND THROUGH OUR POLITICAL STRATEGY, TO:

-  **Promote accession** to the Covenant of Mayors
-  **Provide technical and strategic assistance** to signatory municipalities for the development, implementation and monitoring of their Sustainable Energy and Climate Action Plans
-  **Provide financial support** to signatories, either in the form of direct support (grants, subsidies, etc.) and/or via human resources allocated to technical support
-  **Support experience and knowledge sharing** between (existing and potential) Covenant signatories.
-  **Work in partnership** with other Covenant National/Territorial Coordinators and Supporters to foster joint action and promote a coordinated approach
-  **Participate** in Covenant of Mayors activities
-  **Report regularly**, and not less than every two years, to the Covenant of Mayors Office on the activities carried out to support signatories

WE ACKNOWLEDGE THAT:

-  The Covenant of Mayors cannot serve commercial purposes
-  This statement shall be renewed automatically every year unless decided otherwise by our administration
-  Our participation in the initiative will be suspended by the Covenant of Mayors Office in case of non-compliance with the above-mentioned commitments

[Date]

[Signature / Stamp]

Christophe Lacroix
Ministre du Budget, de la
Fonction publique, de la
simplification administrative et
de l'Energie,

ANNEX – COVENANT TERRITORIAL COORDINATORS' ACTIVITIES

Covenant Territorial Coordinators are required to report regularly on their activities using an online questionnaire. This annex provides examples of activities they may carry out, according to each Covenant Territorial Coordinator's own areas of expertise and competence. It is to be used as a basis for completing the reporting questionnaire to be sent at least every two years to the Covenant of Mayors Office.

Promote accession to the Covenant of Mayors

- Dissemination of the Covenant promotional and/or technical materials
- Adaptation/translation of the Covenant promotional and/or technical materials or development of specific publications on the initiative
- Promotion through own communication tools/channels (e.g. newsletter and blogs, website, mailing lists, social media, etc.)
- Organisation of dedicated events (e.g. workshops, seminars, conferences)
- Other

Provide technical and strategic assistance to signatory municipalities

- Setting-up of technical working group(s) or equivalent
- Development of technical guidelines or adaptation of the existing ones (e.g. SECAP guidebook, reporting guidelines or other reference guides, Urban Adaptation Support Tool)
- Provision of support to signatories in the development, implementation and monitoring of their SECAPs
- Collaboration with stakeholders for the provision of technical support (e.g. through cooperation agreement(s) with energy/environment agencies or consultancies, universities or research agencies)
- Other

Provide financial support to signatory municipalities

- Through the creation of dedicated funds/subsidies/grants
- By providing information and helping signatories apply for dedicated funds/subsidies/grants/calls for projects, etc.
- By making full use of the European funds to support climate and energy action at local and regional level
- By co-ordinating joint projects (e.g. submitting an ELENA-EIB proposal which would bundle small projects...)
- By promoting alternative schemes benefitting municipalities and/or citizens (e.g. use of Energy Performance Contracting, crowdfunding, cooperatives, etc.)
- Through specifically assigned in-house staff
- Other

Support experience and knowledge-sharing amongst existing and potential Covenant Signatories

- Creation of experience-sharing opportunities amongst signatories (e.g. events, discussion forums, blogs, peer-review and mentoring by experienced signatories)
- Promotion of signatories' activities (e.g. through case studies or news items)
- Suggestion of tools and materials relevant for signatories to be added to the Covenant Capacity-sharing Corner
- Other

Work in partnership with all the other Covenant Coordinators and Supporters within the territory of its competence

- Setting-up of a steering committee/working group aiming at facilitating the implementation of the Covenant of Mayors in the territory
- Development of joint activities with key stakeholders in the territory (e.g. associations and agencies, chambers of commerce, trade unions, citizen organisations, universities and research institutes...)
- Regular exchanges with other Covenant Coordinators and Supporters in the territory
- Involvement in the regional/national Covenant of Mayors club(s) or similar exchange platform(s) if any
- Other

Participate in Covenant of Mayors activities and report regularly to the Covenant of Mayors Office

- Submission of good practice examples through the online catalogue of Benchmarks of Excellence
- Contribution to the Covenant Capacity-sharing Corner (e.g. resource library, discussion forums)
- Participation in Covenant events (e.g. Covenant ceremonies, capacity-building workshops and webinars)
- Contribution to surveys and other consultations
- Regular exchanges with the Covenant of Mayors Office
- Other

CONVENTION DES MAIRES DÉCLARATION D'ENGAGEMENT DES COORDINATEURS TERRITORIAUX La Wallonie

CONSIDÉRANT QUE

La Commission européenne a lancé la Convention des Maires en 2008 pour soutenir et renforcer les efforts déployés par les collectivités locales pour la mise en œuvre de politiques en faveur de l'énergie durable et du climat.

La Convention des Maires pour le Climat et l'Energie est un mouvement venant de la base qui regroupe des municipalités de toutes tailles qui s'engagent volontairement à mettre en œuvre des objectifs de l'UE relatifs au climat et à l'énergie, à travers une approche intégrée à l'atténuation et à l'adaptation au changement climatique.

Les collectivités régionales et infranationales partagent la responsabilité des actions en faveur du climat, dont les autorités en assurent l'application au niveau local.

La Commission européenne les reconnaît comme des alliés importants pour aider les signataires de la Convention des Maires à remplir leurs engagements et à renforcer l'impact de la Convention.

NOUS, COORDINATEURS TERRITORIAUX DE LA CONVENTION,

Sommes des collectivités publiques (provinces, régions...) en mesure de **fournir un appui stratégique ainsi qu'un soutien technique et financier** aux signataires de la Convention des Maires et aux municipalités désireuses d'y adhérer ;

Soutenons la vision de la Convention des Maires pour des territoires **décarbonés et résilients**, où les citoyens ont accès à une **énergie sûre, durable et abordable** ;








Reconnaissons que notre engagement implique une approche **intersectorielle** et une **coopération à plusieurs niveaux** (dans différents domaines politiques, entre les services municipaux et entre les collectivités au niveau régional et à d'autres niveaux de gouvernance) avec l'implication active de toutes les parties prenantes pour des actions plus efficaces et plus intégrées ;

Reconnaissons publiquement la Convention des Maires comme un élément clé de notre stratégie politique ;




Sommes prêts à soutenir tous les signataires de la Convention dans la mise en œuvre de mesures à long terme visant à établir un environnement sain, socialement équitable et économiquement viable pour les générations présentes et futures.



À CETTE FIN, NOUS NOUS ENGAGEONS, SUR NOTRE TERRITOIRE ET AU TRAVERS DE NOTRE STRATÉGIE POLITIQUE, À :

-  **Promouvoir l'adhésion** à la Convention des Maires ;
-  **Fournir une assistance technique et stratégique** aux municipalités signataires pour mettre en œuvre leurs Plans d'Action en faveur de l'Energie Durable et du Climat ;
-  **Fournir un soutien financier** aux signataires, sous la forme d'un financement direct (bourses, subventions, etc.) et/ou de l'allocation de ressources humaines à l'assistance technique ;
-  **Soutenir le partage d'expérience et de connaissance** entre les signataires de la Convention (existants ou futurs) ;
-  **Travailler en partenariat** avec d'autres Coordinateurs nationaux ou territoriaux et les Promoteurs de la Convention pour favoriser une action commune et promouvoir une approche coordonnée ;
-  **Participer** aux actions de la Convention des Maires ;
-  **Transmettre régulièrement des rapports**, au moins tous les deux ans, au Bureau de la Convention des Maires concernant les activités mises en œuvre pour soutenir les signataires.

NOUS RECONNAISSONS QUE :

-  La Convention des Maires ne peut pas servir des fins commerciales.
-  Cet engagement est reconduit de façon tacite tous les ans, sauf décision contraire de notre administration.
-  Notre participation à l'initiative sera suspendue par le Bureau de la Convention des Maires en cas de non-respect des engagements précédents.

[Date]

[Signature/cachet]

M. Christophe Lacroix
Ministre du Budget, de la
Fonction publique, de la
simplification administrative et de
l'Energie,

ANNEXE

ACTIVITÉS DES COORDINATEURS TERRITORIAUX DE LA CONVENTION

Les Coordinateurs territoriaux de la Convention sont tenus d'établir des rapports réguliers sur leurs activités en utilisant un questionnaire en ligne. Cette annexe fournit des exemples d'activités qu'ils peuvent mener en fonction de leurs propres domaines d'expertise et de compétence. Ce document peut servir de base pour remplir le questionnaire de rapport à envoyer au moins tous les deux ans au Bureau de la Convention des Maires.

Promouvoir l'adhésion à la Convention des Maires

- Diffusion de la documentation promotionnelle et/ou technique de la Convention
- Adaptation/traduction de la documentation promotionnelle et/ou technique de la Convention ou élaboration de publications spécifiques sur l'initiative
- Promotion avec leurs propres outils/canaux de communication (newsletter et blogs, site Web, listes de mailing, réseaux sociaux, etc.).
- Organisation d'événements dédiés, (par exemple, des ateliers, des séminaires, des conférences)
- Autres

Fournir une assistance technique et stratégique aux municipalités signataires

- Mise en place de groupes de travail techniques ou d'instances équivalentes
- Élaboration de guides techniques ou adaptation des guides existants (par exemple, le guide du PAEDC, des lignes directrices pour les rapports de suivi, d'autres guides de référence ou de l'Outil d'aide à l'adaptation urbaine)
- Apport d'une assistance aux signataires pour l'élaboration, la mise en œuvre et le suivi de leurs PAEDC
- Collaboration avec des parties prenantes pour l'apport d'un soutien technique (par exemple, par le biais d'accords de coopération avec des agences de l'énergie/de l'environnement, avec des consultants, des universités ou des organismes de recherche)
- Autres

Fournir un soutien financier aux municipalités signataires

- Grâce à la création de fonds/subventions/bourses spécifiques
- En fournissant des informations et en aidant les signataires à faire des demandes de fonds/subventions/bourses spécifiques/appels à projets, etc.
- En faisant un plein usage des fonds européens pour soutenir des actions en faveur du climat et de l'énergie au niveau local et régional
- En coordonnant des projets communs (par exemple, en présentant une proposition BEI-ELENA qui fédérerait plusieurs petits projets...)
- En favorisant des organisations alternatives dont peuvent bénéficier les municipalités et/ou les citoyens (par exemple, utilisation de contrats de performance énergétique, de financements participatifs, de coopératives, etc.)
- En affectant spécifiquement du personnel interne à ces activités
- Autres



Covenant of Mayors for Climate & Energy

- **Soutenir le partage d'expérience et de connaissance entre les signataires de la Convention existants ou futurs**
 - Organisation de structures de partage d'expérience entre les signataires (par exemple, évènement, forums de discussion, blogs, tutorat par des pairs ou mentorat par des signataires expérimentés)
 - Promotion des activités des signataires (par exemple, par le biais d'études de cas ou de bulletins d'information)
 - Suggestion d'outils et de documents pertinents pour les signataires à ajouter à [l'espace de partage des ressources de la Convention](#)
 - Autres

- **Travailler en partenariat avec tous les autres Coordinateurs et Promoteurs de la Convention dans le domaine de sa compétence**
 - Mise en place d'un groupe de pilotage ou de travail pour faciliter la mise en place de la Convention des Maires sur le territoire
 - Organisation d'activités conjointes avec les principales parties prenantes du territoire (associations, chambres de commerce, syndicats, organisations de citoyens, universités et instituts de recherche...)
 - Échanges réguliers avec d'autres Coordinateurs et Promoteurs de la Convention du territoire
 - Implication dans les clubs régionaux/nationaux de la Convention des Maires ou d'autres plateformes d'échange, le cas échéant
 - Autres

- **Participer aux actions de la Convention des maires et transmettre régulièrement des rapports au Bureau de la Convention des Maires**
 - Partage de bonnes pratiques par le biais du [catalogue des Initiatives de Référence](#)
 - Contribution à [l'espace de partage des ressources de la Convention](#) (bibliothèque de ressources, forums de discussion)
 - Participation aux manifestations de la Convention (cérémonies de la Convention, ateliers de renforcement des capacités, webinaires)
 - Contribution aux enquêtes et autres consultations
 - Échanges réguliers avec le Bureau de la Convention des Maires
 - Autres